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پرسش و پاسخ

توصیه های کلیدی پیامبراکرم)ص( به مهاجرین اهل صفه)2(

 عدم افراط و تفریط
 در استفاده از نعمت های حلال دنیا

عن جعفربن محمدالصادق عن ابیه عن آبائه... فقام ســعد 
بن الاشج فقال)ص(: یا رسول الله! ما یفعل بنا بعد الموت فقال: 
الحساب و القبر ثم ضیقه بعد ذلک اوسعته. فقال: یا رسول الله! 
هل تخاف انت ذلک؟ فقال: لا ولکن استحیی من النعم المتظاهرهًْ 
: فقال سعد بن الاشج: انی اشهد  التی لااجازیها و لاجزء من سبعهًْ
الله و اشهد رسوله و من حضرنی ان نوم اللیل علی حرام و الاکل 
بالنهار علی حرام و الباس اللیل علی حرام و مخالطهًْ الناس علی 
حرام و ایتان النساء علی حرام، فقال رسول الله)ص(: یا سعد! لم 
تصنع شیئا؛ کیف تامر بالمعروف و تنهی عن المنکر اذا لم تخالط 
، نم باللیل و کل  الناس؟ و سکون البریهًْ بعد الحضر کفر للنعمهًْ
بالنهار و البس ما لم یکن ذهبا او حریرا او معصفراوات النساء ]یا 

سعد![ اذهب الی بنی المصطلق فانهم قد ردوا رسولی.)1(
سعدبن اشج از جا برخاست و گفت: ای پیامبر خدا! بعد از مرگ با ما 
چه رفتاری می شود؟ حضرت)ص( فرمود: حسابرسی می شوید و قبر شما 
یا تنگ خواهد بود و یا وسعت می یابد. سعد پرسید: ای پیامبر خدا! آیا 
شما هم از مرگ و قبر می ترسی؟ حضرت فرمود: نه، ولی پیش خدای 
متعال شــرمنده هستم که نمی توانم حق نعمتش و حتی جزئی از آن 
را ادا کنم. سعد گفت: من خدا و پیامبر و همه شما را شاهد می گیرم 
که خواب شــب،  غذای روز،  آرامش شب، معاشرت با مردم و مباشرت 
با زنان را بر خود حرام می گردانم. رســول خدا)ص( فرمود: هرگز این 
کار را نکن. اگر با مردم معاشرت نداشته باشی چگونه امر به معروف و 
نهی از منکر می کنی؟ پس از ســکونت در شهر در میان مردم،  سر به 
بیابان گذاشتن کفران نعمت است. شب را بخواب، روز را هم غذا بخور 
و لباســی که طلا یا ابریشم نباشد بپوش و زندگی خانوادگی ات را هم 
داشته باش. ای سعد! اکنون به سوی قبیله  بنی المصطلق برو، زیرا آنها 

فرستاده مرا برگردانده اند.«
فقام سعد بن الاشج فقال:یا رسول الله! ما یفعل بنا بعد الموت؟

[اســعد گفت] سرنوشت ما بعد از مرگ چگونه خواهد شد؟ یعنی[
بعد از] آن روزگاری که آن حالت سعه)گشــایش( برای ما پیش بیاید، 

خدای متعال با ما چه جور رفتار خواهد کرد؟
- قال)ع( الحساب و القبر ضیقه بعد ذلک اوسعته؛قبر است و حساب 
الهی؛ یا این اســت که شما با عملتان کاری کرده اید که فضای برزخ و 
زندگی قبر بر شــما تنگ خواهد بود، یا جوری زندگی کرده اید که بر 

شما گسترده خواهد بود و در سعه و راحت خواهید بود.
فقال: یا رسول الله! هل تخاف انت ذلک؟؛ [سعد به پیامبر گفت] تو 

هم از این مسئله ضیق)تنگی( قبر و مانند اینها می ترسی؟
لمتظاهــرهًًْْ  ا لنعــم  ا مــن  اســتحی  ولکــن  فقــال:لا   -
فرمــود]  [حضــرت  ســبعهًْ؛  مــن  لاجــزء  و  اجازیهــا  لا   التــی 
من نمی ترســم از آن- حضرت مطمئن است؛ »لیغفر لک الله ما تقدم 
- ولکن پیش خدای متعال شرمنده هستم از  من ذنبک و ما تاخر«)۲( 
نعمت هایی که قادر نیستم که پاسخ این نعمت های الهی را بدهم و شکر 
آنها را انجام بدهم و نه یکی از هفت جزء آن را؛ حالا هفت اینجا برای 
تکثیر است یعنی من مطلقا نمی توانم اداء شکر الهی را کنم در مقابل 
این همه نعمت ها. این روایت البته مفصل است، نمی خواهم تا آخرش را 
بخوانم، [اما] این تکه اش هم بد نیست. [فقال سعد بن الاشج]؛ سعدبن 

الاشج بلند شد و گفت:
- انی اشــهدالله و اشهد رســوله و من حضرنی؛ همه  شماها را من 

شاهد می گیرم، خدا را شاهد می گیرم،
- ان نوم اللیل علی حرام و الاکل بالنهار علی حرام و لباس اللیل علی 

حرام و مخالطهًْ  الناس علی حرام و اتیان النساء علی حرام؛
یکدفعه داغ شد، [گفت] حالا که مطلب این جور مهم است، دیگر 
خواب شــب بر من حرام[شــد]، روز هم روزه خواهم گرفت و دنیا را 
ترک می کنم؛ حالا که این جور اســت، برخودم سخت می گیرم تا خدا 

را راضی کنم.
- فقال رسول الله)ص( یاسعد! لم تصنع شئا؛ [حضرت فرمود] اینهایی 

که تو می گویی، کار نیست؛ اینها ارزش نیست.
- کیــف تامر بالمعروف و تنهی عن المنکر اذا لم تخالط الناس؟ و 
ســکون البریهًْ بعد الحضر کفر للنعمهًْ؛ [اگر با مردم معاشــرت نداشته 
باشی، چگونه امر به معروف و نهی از منکر می کنی؟ اینکه] تو بیایی از 
زندگی آسوده و خوب شهری دست برداری و سر به بیابان ها بگذاری و 

مانند اینها، کفران نعمت الهی است.
- نم باللیل و کل بالنهار و البس ما لم یکن ذهبا او احریرا او معصفرا 
و ائت النساء؛ شــب را بخواب؛ روز هم نمی خواهد مرتب روزه بگیری، 
غــذا هم بخور؛ هر چه هم دلت می خواهد بپوش جز لباس های حرام، 
لباس های دیگر را بپوش؛ زندگی خانوادگی ات را هم داشته باش؛ این ها را 
داشته باش منتها- حالا این در تقدیر است- مواظب خودت باش، مراقب 
خودت باش که خطا نکنی. بعد حضرت یک ماموریتی به او می دهند:

-[یاسعد] اذهب الی بنی المصطلق فانهم قد ردوا رسولی؛ حضرت 
که دیدند آدم این جوری اســت، یک ماموریت فورا به او دادند که برو 
ســراغ بنی المصطلق و تا آخر روایت، که مفصل است. یعنی نه افراط، 
نه تفریط؛ نه مدهوش شدن در مقابل لذت ها و نعمت های الهی که تا 
انســان زندگی راحتی پیدا کرد، دیگر دست بردار نیست از این زندگی 
و باید همین طور برویم پیش، و نه هم که ترک دنیا؛ اندازه نگه دار که 
اندازه نکوست؛ اعتدال و آن حد وسط؛ الاقتصاد فی المعیشه؛ آنکه در 
روایات متعدد [آمده]. یک بابی در کافی هست به نظرم »الاقتصاد فی 
المعیشهًْ«؛ میانه روی در معیشت؛ نه زیاده روی، نه سخت گیری بی جا؛ با 
توجه به اینکه این لذات دنیا و این چیزهایی که اهل دنیا دارند خودشان 
را می کشند برای آنها، اینها قضیه انسان نیست؛ اینها هدف نیست. دنیا 
»زمان هدنه و انتم علی ظهر سفر«، یک اردوگاهی است که ما را یک 
مدتی در این اردوگاه آورده اند تا یک تمرینی بکنیم، یک کارهایی بکنیم 
تا آماده بشویم برای یک کار دیگری که:  و ان الدار الاخره لهی الحیوان؛ 
)3( زندگی آنجا است. ما را اینجا آورده اند که آماده بشویم. انواع و اقسام 

آمادگی ها و ورزش ها و کارهای گوناگون در این اردوگاه هست، [آنها را] 
انجام بدهیم و خودمان را آماده کنیم و تقویت کنیم برای آن زندگی تا 
بتوانیم آنجا »عیشهًْ راضیهًْ« )4( داشته باشیم؛ این است؛ و الا این جور 

نیست که دنیا را انسان بایستی ترک کند.
* شرح حدیث در ابتدای درس خارج، 1384/۲/5 به نقل از کتاب 

نسیم سحر
_______________
1- نوادر راوندی،  ص15۲

۲- سوره فتح، بخشی از آیه ۲؛» تا خداوند از گناه گذشته و آینده  
تو درگذرد...«

3- ســوره عنکبوت، بخشی از آیه 64؛ »... و زندگی حقیقی همانا 
[در] سرای آخرت است...«

4- از جمله سوره حاقه، بخشی از آیه ۲1؛ »... زندگی خوش«

منطق قدرت)5(
پرسش:

از منظر آموزه های وحیانی، قدرت در منظومه فکری و عملی 
فرد مســلمان و جامعه اسلامی از چه جایگاه و پشتوانه منطقی 

برخوردار است؟
پاسخ:

قوت و قدرت در احادیث
در بخش قبلی پاســخ به این ســوال در خصوص قوت و قدرت در 
احادیث به برخی از احادیث ائمه معصومین)علیهم الســلام( پرداختیم. 
اینک در ادامه این مبحث به دیدگاه های امام علی)ع( و امام حسین)ع( 

درباره منطق قدرت در اسلام به نحو اجمال می پردازیم.
روح مومن در منطق اقبال

اقبال پاکســتانی جملــه خوبی دارد و گویــا آن را در مقابله جمله 
موسولینی گفته است. موسولینی می گوید: »آن که آهن دارد، نان دارد« 
یعنی اگر می خواهی نان داشته باشی، آهن )یعنی زور و اسلحه( داشته 
باش؛ آن که زور دارد، نان دارد. اقبال می گوید: آن که آهن اســت، نان 
دارد. موسولینی روی اسلحه تکیه می کند: »هر که زور مادی دارد، نان 
دارد.« ولی اقبال روی روح و روان تکیه می کند و می گوید: »هر کســی 
که خودش آهن است، نان دارد.« تعبیر امیرالمومنین)ع( این بود: »نفس 
المومن اصلب من الصّلد«، »روح مومن از ســنگ خارا سخت تر است.« 
اقبال می گوید: »روح مومن آهن است.« مقصود در همه اینها یک چیز 

است. به هر حال اسلام، دعوت به قوّت و قدرت می کند.
قوت و قدرت در فرمایش امام علی)ع(

ببینیــد علی )ع( در نهج البلاغه چقدر دعوت به قوّت و قدرت کرده 
است و هرگز ضعف را شایسته جامعه اسلامی نمی داند. می فرماید: »فوالله 

ما غزی قوم قط فی عقر دار هم الاذلوا. )نهج البلاغه- خطبه ۲7(
 ســوگند به خدا هرگز با قومی در میان خانه شان جنگ نشده مگر 
آنکه ذلیل و مغلوب گشته اند(. یا در جای دیگری می فرماید: »و لایمنع 
الضّیم الذّلیل و لایدرک الحق الابالجد«. هرگز آدم زبون نمی تواند با ظلم 
مبارزه کند و جلو ظلم را بگیرد و هرگز به حق نمی تواند رســید مگر با 

جدیت و کوشش. )نهج البلاغه- خطبه ۲7(
قدرت آن اســت که انسان به کمک دیگران بشتابد. یک روح مقتدر 
آن اســت که به فرزندان خــود می گوید: »کونا للظالم خصماً و لمظلوم 

عوناً« )همان- نامه 47(
علــی)ع( خطاب به دو فرزند عزیزش امام حســن و امام حســین 
)علیهما السّــلام( می فرماید: »فرزندان من! همیشه قدرت و نیروی شما 
به کمک مظلوم و به ســتیزه با ظالم بشتابد«. این کار )ناشی از( قدرت 
است. اتفاقاً کینه توزی ها، حسادت ها، بدخواهی ها و همین چیزهایی که 
آقای نیچه پیشنهاد می کند، همگی ناشی از ضعف است. آدمی که دلش 
می خواهد دائماً از همه مردم انتقام بگیرد و بد همه مردم را می خواهد و 
آن کسی که سادیسم دارد و همیشه می خواهد آزارش به دیگران برسد، 
کارهایش از قدرت نیســت- آن طور که آقای نیچه گفته- بلکه ناشی از 
ضعف اســت. انسان هرچه مقتدرتر باشد، حسد و کینه اش کمتر است. 

)تجلی پیام، ص 531(
فرمایش امام حسین)ع( درباره قدرت

جمله ای از امام حســین )ع( برای شما نقل می کنم: »القدره تذهب 
الحفیظه.« قدرت و توانایی و نیرومندی خشــم و کینه و حقه را از بین 
می برد. جمله خیلی عجیبی است و بر ملاحظات روانی بسیار دقیقی بنا 
شــده است. می فرماید: قدرت کینه را از بین می برد؛ یعنی وقتی انسان 
در خودش احســاس قدرت کند، نسبت به دیگران کینه ندارد. در نقطه 
مقابل، آدم ضعیف اســت که همیشــه کینه دیگران را در دل دارد؛ آدم 

ضعیف است که همیشه نسبت به دیگران حسادت می ورزد.
ادامه دارد

 محک تشخیص شایسته سالاران 
از قدرت طلبان

)بدان ای ســالک راه خدا!( اگر انسان در خودش ادراک کرد که من 
بروم آن بالا را بگیرم، بداند که این کار، یک کار شــیطانی است، این  کار 
ازش نمی آید. اگر در ذهنش این است که برویم یک کاری انجام بدهیم 
برای جمهوری اســلامی، این کار الهی است و ازش هم کار می آید. این 
محکی است که انسان خودش غالبا می تواند تشخیص بدهد. گاهی هم 
البته اشتباه دارد، یعنی گاهی هم بر خود انسان مخفی است یک مسائلی... 
باید کســانی را که می خواهند یک کاری بکنند، باید فکر این باشند که 

شایسته این کار هستند یا نه!)1(
 ___________

1- صحیفه امام،  ج 19، ص 367

قدرت اقتصادی با کار و تلاش، بخشش و شکر
روزی امام علی)ع( عبورش به گروهی از مسلما ن  ها افتاد که گوشه ای 
از مسجد را اشغال کرده بودند و به عبادت مشغول بودند. حضرت علی)ع( 
نزدیک ایشان رفت و فرمود: شما چه کسانی هستید؟ و چه می کنید؟ در 
پاسخ به حضرت، اظهار داشتند: ما بر خداوند توکل کرده ایم و عبادت او 
می کنیم. حضرت فرمود: خیر، چنین نیست؛ بلکه شما بی عار و مفت خور 
می باشید، چناچه راست می گوئید و توکل بر خداوند متعال دارید، بگوئید 
که در چه مرحله ای از توکل قرار دارید؟ گفتند: اگر چیزی به ما برسد، 
می خوریم و قناعت می کنیم و چنانچه چیزی به ما نرسد، صبر و تحمل 
می نمائیم. سپس امام علی)ع( خطاب به ایشان کرد و با صراحت فرمود: 
سگ های محله ما نیز چنین روشی را دارند. آنان با خون سردی گفتند: 
پس ما چه کنیم، شــما بفرمائید که چه رفتاری داشته باشیم؟ حضرت 
فرمود: بایستی آنچه را که ما یعنی، پیامبر خدا و اهل بیت عصمت و طهارت 
علیهم السلام انجام می دهیم؛ شما مسلمان ها نیز چنان کنید. گفتند: شما 
چه کارهائی را انجام می دهید، تا ما تبعیت نمائیم؟ امام)ع( فرمود: ضمن 
سعی و تلاش و کار و عبادت، آنچه به ما برسد پس از مصرف، اضافه آن 
را بذل و بخشش می کنیم. و اگر چیزی درآمدی نیافتیم، خداوند منان 

را؛ در هر حال شکر و سپاس می گوئیم. )1(
 ____________

1- مستدرک الوسائل، ج 11، ص ۲۲0

محبوبیت و برتری مومن قوی، نزد خداوند
قال النبی)ص(: »المومن القوی خیر و احب الی الله من المومن 

الضعیف«
پیامبر گرامی اسلام)ص( فرمود: مومن قوی از مومن ضعیف نزد خدا 

بهتر و محبوب تر است.)1(
____________

1- کنز العمال، ج 1، ص 115

این روزها مردم کشور ما و بسیاری از کشورهای جهان با بلای بزرگی به نام بیماری کرونا 
دست وپنجه نرم می کنند؛ بلای خانمانسوزی که در یک صد سال اخیر سابقه نداشته و موجی 

از نگرانی و اضطراب را در میان بشریت به وجود آورده است.
در این میان کروناهراســی از خود کرونا ویروس خطرناک تر و آسیب زاتر است و با ایجاد 
هراس و دلهره و تشویش روحی در انسان ها، آنها را مستعد ابتلا به انواع بیماری ها از جمله 

بیماری منحوس کرونا می کند.

در دین مبین اسلام راه های مختلفی برای رفع نگرانی های روحی و عاطفی توصیه شده که 
از جمله آنها دعا و تضرع و ذکرهای مختلف است تا با انجام آنها، ارتباط انسان با خدا تقویت 
شــده و از لحاظ روحی بتوان بر نگرانی ها و استرس ها غلبه پیدا کرد که به این ترتیب عامل 
مهم دچار شدن به بیماری های جسمی از بین می رود. آنچه در پی می آید توصیه های برخی از 
بزرگان دین برای غلبه بر اضطراب های روحی عاطفی و عبور از بحران به وجود آمده در جامعه 

است که در ادامه به نقل از خبرگزاری های فارس و حوزه از نظر خوانندگان عزیز می گذرد.

راه های رفـع بـلا و گرفتاری 
از نگـاه بزرگان دیـن

یکــی از دعاهــای مورد تأکید برای دفــع بلاها حرز امام 
جواد)ع( است که نجات از بلا، هلاکت و بیماری یکی از خواص 

آن است و با خواندن یا همراه داشتن آن دفع می شود. 
امام جواد)ع( می فرمایند: خود را به این دعا، حرز )محصور 
و ایمن( کن که اگر لشــکرهای روم و ترُک را ملاقات کنی و 
همگی به همراه جمیع اهل زمین علیه تو قیام کنند، از ایشان 

به تو بدی نرسد و از همه آنها ایمن باشی.
دفــع بلا، نجــات از هلاکــت و بیماری یکــی از خواص 
 ایــن دعــا اســت که بــا خوانــدن یا همــراه داشــتن آن 

رفع می شود.
بسم الله الرحمن الرحیم

رُورَ وَ آفاتِ  »یا نوُرُ یا برُْهانُ یا مُبینُ یا مُنیرُ یا رَبِّ اکِْفِنی الشُّْ

ورِ« هُورِ وَ اسَْئَلُکَ النَّجاهًْ یوَْمَ ینُْفَخُ فیِ الصُّ الدُّ
ای نور و  ای دلیل روشن و  ای آشکارکننده،  ای نوربخش، 
پروردگارا کفایتم کن از شرور و آفات روزگار و از تو رهایی را 

خواهم در روزی که در صور دمیده شود.
 * منبع: کلیات مفاتیح الجنان 
)ترجمه استاد انصاریان ( 

 مرحوم آیت الله  بهجت در برخی سخنانشان به راه هایی 
برای دفع بلا  اشاره کرده اند که در این میان می توان به دعا، 
تضرع، صدقه و خواندن سوره مؤمنون  اشاره کرد. تضرع به 
معنای زاری کردن و پشیمانی و دعا به درگاه خدا یکی از 

راه های دفع بلا از منظر قرآن کریم است.
***

تضرع به هنگام بلا
خداوند، بلاها را بدون مصلحت و ملاک نمی فرســتد و برای رفع 
آن، دعا لازم است. خداوند سبحان می فرماید: »فَلوَْلاَ إذِْ جَآءَهُم بأَْسُنَا 
تضََرعُوا؛ْ پس   ای کاش آن هنگام که سختی از سوی ما برای آنها می آمد، 
تضرع و زاری می  کردند«. )انعام: 43( یعنی بأس و سختی و فشار، بأس 
ما و از طرف ماست و ما آن را برای شما فرو می فرستیم، برای اینکه 
به درگاه ما تضرع کنید و به ما روی آورید و از ما درخواســت کنید 

و دعا کنید. چرا چنین نیستید؟! )در محضر بهجت، ج1، ص 366(
حکمت بلاها

خداونــد، نوازل و بلاها را بــدون حکمت و بدون ملاک و مصلحت 
نمی فرســتد، بلکه برای دعا و تضرع ما می فرســتد. بنابراین، برای رفع 
آنها دعــا لازم و تضرع به درگاهش مطلوب اســت.)در محضر بهجت، 

ج۲، ص379(
بلای فراگیر

گاهی بلاها تعمیم دارد یعنی  تر و خشــک را با هم می سوزاند. 

خداوند سبحان می فرماید: »وَ اتقَُّوا فتِْنَهًًْ لا تصُیبَنَّ الذَّینَ ظَلمَُوا مِنْکُمْ 
خَاصَه؛ بپرهیزید از بلایی که تنها به ســتمگرانی که در میان شما 
هستند، نمی رسد«. )انفال: ۲5(، )در محضر بهجت، ج۲، ص۲46(

اثر خواندن سوره مؤمنون و زیاد صدقه دادن
آن شخص که بنده او را نمی شناسم گفته است: خواندن سوره 
»مؤمنون« و زیاد صدقه دادن، برای رفع و قطع این بلاها )اشــاره 
به بمباران شهرها در جنگ تحمیلی عراق علیه ایران( نافع است. 

)در محضر بهجت، ج۲، ص46(

حجت الاسلام شیخ حسین انصاریان مفسر قرآن کریم و 
سخنران مذهبی با انتشار اطلاعیه ای توصیه هایی را به مردم 

پیرامون جلوگیری از بلایا و ابتلا به بیماری ها یادآور شد.
متن این اطلاعیه به شرح زیر است:

بــه همه مؤمنین و خصوصاً هموطنان عزیز توصیه می شــود 
ضمــن رعایت کلیه نکات و دســتوراتی که متخصصین و اطبای 
محترم فرموده اند و رعایت بهداشت فردی که توجه به آن ضروری 
و لازم است و نیز پرهیز از ایجاد اضطراب بیجا و توکل به حضرت 
رب العالمین که همه چیز در ید قدرت اوست، جهت عنایت خاص 

حضرت رب العالمین به این نکات نیز توجه شود:
1- از درگاه پروردگار طلب مغفرت نموده و ذکر استغفار زیاد 
گفته شود تا به استناد به آیه شریفه »اسْتَغْفِرُوا رَبکَُّمْ ثمَُّ توُبوُا إلِیَْهِ 

ماءَ عَلیَْکُمْ مِدْراراً...« مشمول رحمت حق واقع شویم. یرُْسِلِ السَّ
۲- از گفتن ذکر »یارب« خصوصاً در قنوت و رکوع و ســجده 
نماز و به ویژه در ســجده آخر )به تعداد 10 مرتبه( با حال خضوع 

و خشوع غفلت نشود.
3- توصیــه ای را که عالم ربانــی و عارف بالله و فقیه کم نظیر 
مرحوم آیت الله العظمی حاج سیداحمد خوانساری )رضوان الله  تعالی  
علیه( نسبت به قرائت 6 آیه بعد از نماز صبح فرمودند، انجام گردد. 

)مشروح به پیوست می آید(
4- به وجــود مقدس حضرات معصومیــن خصوصاً حضرت 

اباعبدالله الحسین)ع( با زیارت عاشورا توسل شود.
5- ذکر یونسیه روزی 40 بار گفته شود: »لا إلِهَ إلِاّ أنَتَْ سُبْحانکََ 

إنِیِّ کُنْتُ مِنَ الظّالمِِینَ«.
امیدوارم همگان مشمول عنایت ویژه حضرت ارحم الراحمین 
و نظر کیمیا اثر حضرات معصومین به ویژه حضرت بقیه الله الاعظم 

)عج( واقع گردیم.
فقیر حسین انصاریان

آیــات توصیه شــده آیــت الله العظمــی خوانســاری که از 
امیرالمومنین)ع( روایت شده است که هرکس این 6 آیه را هر روز 
صبح بخواند خداوند متعال او را از هر بدی کفایت فرماید، هرچند 

او خودش را به هلاکت انداخته باشد، به قرار زیر است:

آیت الله جاودان برای دفع بلاء از کشــور و 
جامعه اسلامی توصیه هایی کرده است.

اولین توصیه آیت الله جاودان، فرســتادن 
صلوات باتوجه و به تعداد زیاد به نیت سلامتی 
و فــرج امام زمان)عج( و اهــدای ثواب آن به 

حضرت زهرا)س( است.
دومین توصیه ذبح گوسفند است. توصیه 
بعدی این استاد اخلاق پرداخت صدقه به تعداد 

زیاد و در حد توان است.
چهارمین توصیه قرائت زیارت عاشــورا با 
صد لعن و سلام با توجه و به تعداد زیاد است.

 تعدادی از هموطنان طی روز های اخیر با 
ارســال درخواست هایی از دفتر آیت الله وحید 
خراسانی از ایشان خواســتند تا توصیه هایی 
جهت دفع بیماری و نگرانی های این روز های 

جامعه درپی شیوع بیماری کرونا بیان کند.
ایشان خطاب به هموطنان گفتند: ضمن 
رعایت دستورات پزشکی و بهداشتی، هر روز 
دســت خود را روی قلبتــان بگذارید و هفت 
مرتبه سوره حمد را قرائت کنید و نیز هر روز 
صبح و شب هفت مرتبه آیت الکرسی را تا »وَ 

هُوَ العَْلیُِّ العَْظِیمُ« قرائت کنید.

دعای امام جواد)ع( برای مقابله با بلا و بیماری

بهجـت آیـت الله   نـگاه  از  بـلا  دفـع  راه هـای 

بلا رفع  برای  یان  انصار حسین  حجت الاسلام  توصیه های 

بلاء  دفع   راه های  
جاودان آیت الله  زبان  از 

خراسانی  وحید  آیت الله   توصیه 
آن از  ناشی  نگرانی های  و  بیماری  دفع  برای 

 آیا نباید پیش از بلا و گرفتاری 
به خدا ملتجی شویم؟!

عُــوا؛ پس ای  کاش زمانی که  »فَلوَْ لا إذِْ جاءَهُمْ بأَْسُــنا تضََرَّ
گرفتاری ما رســید، تضرع می کردند!«. در شداید و سختی ها و 
گرفتاری ها همه می گویند: یاالله! معروف است که در مواقع طوفان، 
در کشتی از همه مرد و زن و برِ و فاجر ضجه بلند می شود. آری، 
در حال بلا و گرفتاری و شــداید، حتی از غیر نمازگزارها، بلکه 
غیرمســلمان ها التجا ظاهر می شــود. آیا با این همه بلاها که بر 
سر مسلمان ها می آید، نباید حال التجا برای ما پیش بیاید؟! و یا 
اینکه باز هم منتظر باشیم که حالت شدت و بلا از این هم بیشتر 
و بدتر شــود؟! بله، ما باید در حال رخا، حالت ابتهال و تضرع و 
توسل داشته و ملتجی و شاکر باشیم، تا در حال شدت و گرفتاری 

به فریاد ما برسند.
وگرنه همان بلا و گرفتاری به ســراغ ما می آید؛ زیرا کفار و 
دشمنان ما آرام و قرار ندارند، بلکه همین الان نقشه پنجاه سال 
بعد ما را می کشــند. آیا نباید در حال رخا)خوشــی و آسایش( 
ملتجی باشــیم و یا اینکه مانند کافرها باشیم که فقط در حال 
شدت ملتجی می شوند و فقط در حال جنگ و شداید به کلیسا 
می روند؟! آیا نباید در فکر باشــیم و با تضرع و زاری برای ظهور 
فرج مسلمان ها و مصلح حقیقی، حضرت حجت)عج( دعا کنیم؟! 

)در محضر بهجت، ج۲، ص38(

بسم الله الرحمن الرحیم
لِ  1- قُلْ لنَْ یصُِیبَنَا إلَِاّ مَا کَتَبَ  الله لنََا هُوَ مَوْلَاناَ وَعَلیَ  اللهِ فَلیَْتَوَکَّ

المُْؤْمِنُونَ )توبه:51( 
۲ - وَإنِْ یمَْسَسْــکَ  الله بضُِرٍّ فَلَا کَاشِفَ لهَُ إلَِاّ هُوَ  وَإنِْ یرُِدْکَ 
بخَِیْــرٍ فَلَا رَادَّ لفَِضْلهِِ  یصُِیبُ بهِِ مَنْ یشََــاءُ مِنْ عِبَادِهِ وَهُوَ الغَْفُورُ 

حِیمُ )یونس:107(  الرَّ
هَا  3 - وَمَا مِنْ دَابهًَْ فیِ الرْْضِ إلَِاّ عَلیَ  الله رِزْقُهَا وَیعَْلمَُ مُسْتَقَرَّ

وَمُسْتَوْدَعَهَا  کُلٌّ فیِ کِتَابٍ مُبِینٍ )هود:6( 
4 - وَکَأَیـِّـنْ مِنْ دَابهًَّْ لَا تحَْمِــلُ رِزْقَهَا  الله یرَْزُقُهَا وَإیِاَّکُمْ وَهُوَ 

مِیعُ العَْلیِمُ )عنکبوت:60(  السَّ
5 - مَا یفَْتَحِ  الله للِنَّاسِ مِنْ رَحْمهًْ فَلَا مُمْسِکَ لهََا وَمَا یمُْسِکْ 

فَلَا مُرْسِلَ لهَُ مِنْ بعَْدِهِ وَهُوَ العَْزِیزُ الحَْکِیمُ )فاطر:۲( 
6 - قُــلْ أفََرَأیَتُْمْ مَا تدَْعُونَ مِنْ دُونِ  الله ِ إنِْ أرََادَنیَِ  الله بضُِرٍّ 
هِ أوَْ أرََادَنی برَِحْمَهًْ هَلْ هُنَّ مُمْسِکَاتُ رَحْمَتِهِ  هَلْ هُنَّ کَاشِفَاتُ ضُرِّ

لُونَ )زمر:38( لُ المُْتَوَکِّ قُلْ حَسْبِیَ الَلهّ عَلیَْهِ یتََوَکَّ
لتُْ وَ هُوَ   در ادامه بگویید: حَسْــبِیَ الَله لا إلِهَ إلِاّ هُوَ عَلیَْهِ توََکَّ

رَبُّ الَعَْرْشِ الَعَْظِیمِ
از مرحوم آیت الله العظمی حاج سیداحمد خوانساری نقل شده 
است: در ســال های دورتر، بیماری وبا به ایران و خوانسار آمده 
بود و در اثر آن در شهرســتان خوانســار و در اکثر خانه ها، یک 
نفر یا بیشــتر از دنیا رفتند؛ مگر خانه هایی که هر روز این آیات 
 مبارکات را بعد از نماز صبح می خواندند که به آنها هیچ صدمه ای 

وارد نشد.

 رهبــر معظم انقلاب در خطبه های ۲7 
دی 98 توجــه خاص به اقتصــاد و روابط 
فرهنگی برای ایجاد تمدن اسلامی نوین در 

جهان معاصر  را خواستار شدند. 
از نظر آموزه های قرآن، این »فرهنگ« 
به معنای مجموعه ای کامل از عقاید، آداب 
و رســوم، احکام و قوانین، زمانی می تواند 
»تمدنی« را ایجاد کند که اقتصاد »مقاوم« 
وجود داشته باشــد؛ زیرا اگر اقتصاد دارای 
»قیام« وجود نداشــته باشــد، نمی توان 
اجتماعی را براســاس آن تشکیل داد، چه 
رسد که بخواهیم تمدنی جهانی  شکل دهیم.
در حقیقت، فرهنگ با محوریت اســلام 

و نمادهــای آن چون کعبه )مائده، آیه 97( 
تبیین کننده فلسفه و احکام و قوانین اجتماع 
اســت. از همیــن رو خدا از آن بــه »قیَِامًا 

للِنَّاسِ« تعبیر می کند.
)همان( امــا همین فرهنگ اســلامی 
زمانی می تواند تمدن ســاز باشد که عنصر 
دیگر »قیام« یعنی اقتصاد نیز تامین شــود 
و مســئولیت و مدیریت اقتصاد در دســت 
»خردمندان« باشــد نه »ســفیهان سبک 

مغز«)نساء، آیه 5(
وقتی اقتصــاد دارای صفت »قیام« در 
کنار فرهنــگ دارای چنیــن صفتی قرار 
گیرد، می توانــد امتی مقاوم ایجاد کند که 

تمدن ساز باشند.
اصولا براساس تعالیم قرآن، اقتصاد چنان 
مهم و اساسی است که بنیاد فرهنگ بر آن 
استوار است و اگر »فلسفه زندگی اسلامی« 
بخواهــد تحقق خارجی یابد، می بایســت 
اقتصاد »مقاوم« شــکل گیــرد؛ لذا پیامبر 
اکرم)ص( با تاکید بر »نان« به عنوان نماد 
اقتصاد می فرماید: اللَّهُمَّ باَرِکْ لنََا فیِ الخُْبْزِ 
وَ لَا تفَُرِّقْ بیَْنَنَا وَ بیَْنَهُ فَلوَْ لَا الخُْبْزُ مَا صُمْنَا 
ِّنَا عَزَّ وَ جَل ؛ بار  ینَْا فَرَائضَِ رَب وَ لَا صَلَّیْنَا وَ لَا ادََّ
الها! در نان ما برکت قرار ده! و بین ما و نان 
جدایی میفکن ! زیرا اگر نان نباشد نمی توانیم 
روزه بگیریم و نماز بگزاریم و دیگر واجبات 

پروردگار عز و جــل را به جا آوریم.)کافی، 
ج6، ص ۲87(

رهبر معظم انقلاب بر همین اساس در 
گام دوم انقلاب خواهــان توجه به اقتصاد 
مقاومتی می شود که تنها در ایران اسلامی 
نباشــد، بلکه در تمام جهان اســلام ایجاد 
شــود و جبهه مقاومت علیه مســتکبران 
این گونه شــکل گیرد. ایشــان بر ارتباط 
بازارهای اسلامی برای خارج کردن اقتصاد 
 این کشــورها از سلطه کمپانی های غارتگر 
تاکید می کند.)خطبه های نماز جمعه، ۲7 

دی ماه 1398(
بهروز کریمی

اقتصاد مقاوم ، لازمه تمدن سازی

http://wikifeqh.ir/روح
http://wikifeqh.ir/امیرالمومنین_(علیهالسّلام)
http://wikifeqh.ir/قدرت
http://wikifeqh.ir/دعوت
http://wikifeqh.ir/اسلام
http://wikifeqh.ir/نهجالبلاغه
http://wikifeqh.ir/جنگ
http://wikifeqh.ir/خدا
http://wikifeqh.ir/سوگند
http://wikifeqh.ir/ذلیل

